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ANNUAL CONGRESS OF THE EUROPEAN RESPIRATORY SOCIETY 2020: 
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1  State organization «Yanovsky National institute of phthisiology and pulmonology National Academy of medical sciences of 
Ukraine»;
2 Shupik National medical academy for advanced training 

Abstract. In 2020 European Respiratory Society (ERS) celebrated its 30th anniversary. This year, the jubilee International 
Congress ERS was held online for the first time from 7 to 9 September. The aim: to analyze abstracts of scientific works 
on phthysiology and pulmonology that were presented by Ukrainian scientists at the ERS International Congress 2020. 
Materials and methods. The data regarding the abstracts of scientific reports were obtained from the Congress website and 
the online program of the personal account of an ERS member, doctor of medical sciences, professor Gumeniuk Galyna. 
Results. Ukranian scientists presented at the Congress 64 abstracts of scientific reports on various problems of pulmonology 
(54 papers) and Phthisiology (10 papers). The largest number of Ukrainian works (19) dealt with the problems of chronic 
obstructive pulmonary disease (COPD), five were on bronchial asthma (BA), two works on the combination of BA with 
COPD. Two papers were devoted to pneumonia, three to sarcoidosis, two to pathology with bronchiectasis. Pediatric 
pulmonology of Ukraine was presented in 5 theses, one paper on oncology was published. Also, Ukrainian scientists 
presented at the Congress three works on the problems of tobacco smoking and two on the use of digital technologies in 
epidemiological research. Conclusions. 1.5 % (64 of 4 200) of all scientific works presented at the Congress of the ERS are 
owned by Ukrainian scientists. The main directions of scientific developments in respiratory medicine in Ukraine are 
issues of broncho-obstructive pulmonary diseases and phthisiology. The most active participation in the event were taken 
by a pulmonologists and phthysiologists from the Yanovsky National institute of phthisiology and pulmonology National 
Academy of medical sciences of Ukraine, State Institution «Dnipropetrov sk Medical Academy of the Ministry of Health 
of Ukraine», National Pirogov Memorial Medical University, Vinnytsya and Kharkiv National Medical University.
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ЕЖЕГОДНЫЙ КОНГРЕСС ЕВРОПЕЙСКОГО РЕСПИРАТОРНОГО ОБЩЕСТВА 2020: 
ГЛОБАЛЬНЫЙ ОНЛАЙН ФОРУМ
Г. Л. Гуменюк1,2, С. Г. Опимах1

1 Государственное учреждение «Национальный институт фтизиатрии и пульмонологии им. Ф. Г. Яновского НАМН 
Украины»;
2 Национальная медицинская академия последипломного образования им. П. Л. Шупика

Резюме. В 2020 году Европейское респираторное общество (European Respiratory Society, ERS) отметило свое 
30-летие. В этом году юбилейный Международный Конгресс ERS впервые был проведен в онлайн формате с 7 по 
9 сентября. Цель работы: провести анализ рефератов научных работ по фтизиатрии и пульмонологии, которые 
были представлены украинскими учеными на Международном конгрессе ERS 2020 года. Материалы и методы. 
Данные по рефератам научных докладов получены из Интернет сайта Конгресса и онлайн программы личного 
кабинета члена ERS, доктора медицинских наук, профессора Гуменюк Г. Л. Результаты. Отечественные ученые 
представили на Конгресс 64 реферата научных докладов по различным проблемам пульмонологии (54 работы) и 
фтизиатрии (10 работ). Наибольшее количество украинских разработок (19) касалась проблем хронического 
обструктивного заболевания легких (ХОЗЛ), пять было по бронхиальной астме (БА), две работы по сочетанию 
астмы с ХОЗЛ. Пневмонии было посвящено 2 работы, саркоидозу — 3, патологии с бронхоэктазами — 2. Детская 
пульмонология Украины была представлена в 5 тезисах, по онкологии было опубликовано одну работу. Также 
украинские ученые подали на Конгресс три работы по проблемам табакокурения и две на тему применения циф-
ровых технологий в эпидемиологических исследованиях. Выводы. 1,5 % (64 из 4 200) всех научных разработок, 


